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Utgångspunkter 
Svenska kyrkan är Sveriges femte största skogsägare. Hur kyrkan förvaltar och brukar sin 
skog är således av stor betydelse. Kyrkan brukar sin skog på samma sätt som de stora 
skogsbolagen, huvudsakligen genom trakthyggesbruk, dvs kalhyggen. Låt os titta på de 
viktigaste effekterna av detta skogsbrukssätt med utgångspunkt från de mål och ambitioner 
som anges i färdplanen.  
 

- Klimateffekter 
Trakthyggesbruket orsakar utsläpp av koldioxid av samma storleksordning som 
transportsektorn i Sverige. Cirka 60% av det kol som finns lagrat i skogen är bundet i 
marken (markvegetation, inlagrat organiskt material, rotsystem, svampmycel). Vid en 
kalhuggning där marken läggs bar börjar en nedbrytningsprocess genom bl.a. 
uttorkning och mikroorganismers ökade aktivitet som medför en avgivning av 
koldioxid. Först efter storleksordningen 15 år börjar de växande träden (om 
planteringen lyckats) att ta upp mer koldioxid än som avges och först efter ytterligare 
10-15 år börjar kolbalansen bli positiv, dvs de växande träden har kompenserat för 
den utsläppta koldioxiden. I skogsindustrins informationskampanjer undviker man 
helt denna effekt, utan man talar bara om det kol som finns bundet i träden och hur 
den växande skogen kompenserar för det man avverkat. Man undviker också det 
faktum att cirka 80% av den avverkade skogen går till kortlivade produkter som exv 
papper som snart bidrar till ytterligare koloxidutsläpp. 
När det gäller kollagret i marken kan det ta upp till 100 år innan det är återställt. 
 

- Biologisk mångfald 
Varje kalhygge skadar den biologiska mångfalden såväl när det gäller växter och 
svampar, som fåglar och övrigt djurliv. 999 hotade arter förekommer huvudsakligen i 
skog och av dessa bedöms åtminstone 394 arter hotade på grund av ett 
trakthyggesbruk av skogen. (https://www.artdatabanken.se/arter-och-natur/Dagens-
natur/manga-skogslevande-arter-hotas-av-trakthyggesbruk/). När det gäller 
svampmycelet i marken och dess samverkan med träden rötter, mykorrhizan, som 
enligt senaste forskningen visat sig ha stor betydelse för trädens liv och 
motståndskraft, så tar det mycket lång tid innan det har återetablerat sig, kanske inte 
innan nästa avverkning om sådär 70-80 år. Svampmycelet är mycket viktigt för 
kolinlagringen i skogsmarken – den levande kolsänkan - som nämnts ovan.  
 

- Skogsekosystemens stabilitet och anpassningsförmåga 
Det skogssystem som man får efter kalhuggning och återplantering blir likåldrigt, 
genetiskt likformigt och artmässigt likartat. Det är ett skogssystem som är känsligt för 
insekts- och svampangrepp, betningsskador, storm- och brandskador samt torka. 



Risken för de senare problemen förväntas öka i och med klimatförändringarna.  
 

- Rennäringen 
Kalhyggesbruket innebär att den viktiga renlaven succesivt försvinner. Marklaven som 
utgör renbete har minskat med omkring 70 procent sedan kalhyggesbruket infördes på 1950-
talet, enligt forskare på SLU. Renlaven hinner knappast återetablera sig innan det är dags för 
nästa kalavverkning. Givetvis förvinner även trädlavarna vid slutavverkning, och renskötare 
vittnar om att trädlavar återetableras i skogen i en betydande omfattning först efter att 
träden blivit över hundra år gamla, vilket innebär att med trakthyggesbruket tillämpade 
slutavverkningsålder så hinner inte trädlavbetet utvecklas innan det är dags för 
slutavverkning,  
 

- Friluftsliv, naturturism och folkhälsa  
Skogen betyder mycket för friluftslivet, och studier visar att upplevelsen av gammal 
skog är gynnsamt för hälsan. Tillgång i hela landet till gamla skogar för vistelse är 
således av betydelse för folkhälsan. Naturturismen är en växande näringsgren med 
sortsatt utvecklingspotential för landsbygden, men i områden med omfattande 
trakthyggesbruk förlorar lokala turismentreprenörer möjligheter för sin verksamhet.  

 
 
Synpunkter på färdplanen 
Mot bakgrund av ovanstående borde ett ansvarsfullt skogsbruk inom kyrkans skogsinnehav 
innebära att man överger trakthyggesbruket och övergår till ett kontinuitetsskogsbruk (se 
FSC:s definition). Färdplanen borde således ange vägen till hur denna omställning av skogens 
brukande ska gå till. Ett kontinuitetsskogsbruk:  

-  Har inte de negativa klimateffekterna som dagens trakthyggesbruk i och med att 
marken hela tiden är skogbeväxt, och innebär en långsiktigt ökande kolinlagring i 
marken. 

- Skyddar den biologiska mångfalden i skogen för både växter, svampar, djur- och 
fågelliv. 

- Skapar ett skogssystem som är mer motståndskraftigt mot olika typer av skador och 
angrepp, speciellt i beaktande av de klimatförändringar vi kan vänta oss och som 
redan börjat påverka skogen, såväl när det gäller skador som tillväxt. 

- Skyddar det renbete som finns kvar och skapar förutsättningar på lång sikt för en 
återetablering av renlaven.  

- Behåller möjligheterna till hälsobefrämjande skogsupplevelser för människor.  
Den övergripande synpunkten på färdplanen är således att den inte löser de problem som 
dagens skogsbrukssätt innebär, samtidigt som den uttrycker värderingar vars mål i stor 
utsträckning försvåras eller omöjliggörs av dessa problem. 
 
En övergång till kontinuitetsskogsbruk är ur ekonomisk synvinkel inget problem. Som 
Thomas Back Ersson vid SLU visat i sin forskning så är trakthyggesbruket inte lönsamt för 
skogsägaren i stora delar av Sverige med lägre bonitet (lönsamheten i trakthyggesbruket 
uppstår i nästa led, i pappers- och massaindustrin). Utvärderingar från Finland och rapporter 
från skogsägare i Sverige som övergått till kontinuitetsskogsbruk pekar mot att man istället 
kan få högre nettointäkter framför allt genom mindre kostnader för plantering, röjning och 



gallring och högre intäkter genom fokus på bättre betalt grövre timmer. 
 
Några detaljsynpunkter på texten i färdplanen.  
 

-  Ingressen till punkt 8  
Målet att ersätta fossila bränslen är ytterst tveksamt. Substitutionen bör i första hand 
inriktas på långlivade material, exempelvis timmer och byggnadsmaterial, som kan 
tjäna som långlivade kollager. Endast visst begränsat skogsavfall som ändå skulle 
förbrännas eller brytas ner kan vara aktuellt, eftersom det inte innebär något 
nettotillskott av kol till atmosfären. En omfattande eller utökad förbränning av 
skogsråvara strider mot Parisavtalet då dessa koloxidmolekyler är lika skadliga som 
de fossila, dessutom är energiinnehållet lägre i träråvaran än t.ex olja. 
I övrigt håller vi med om de mål som beskrivs. Tyvärr, som vi visat, strider dagens 
skogsbrukssätt mot dessa mål. 
Beträffande kyrkans välkomna ursäkt till samerna så kan denna naturligtvis inte 
åtföljas av att kyrkan fortsätter med trakthyggesbruk i skogar med renbete i form av 
såväl marklavar som trädlavar. 
 

- Punkt 8.1 
Otillräcklig skrivning. Avstyrks i sin nuvarande form och ändras. Det är viktigt att den 
modell för beräkning av den skogliga kolbalansen även innefattar kollagret i marken 
(kolsänka), och hanterar den merpart av det avverkade virket som går till kortlivade 
produkter eller bränslen som en kolkälla till atmosfären.   
Den externa revisionen av den skogliga kolbalansen behöver skötas av en av 
oberoende och kompetent aktör, inte av en organisation som verkar i den 
trakthuggande skogsindustris intresse. SkogForsk är som skogsindustrins institut inte 
trovärdigt och oberoende för uppgiften. Problemen den ökade koldioxidavgivningen 
på hyggen upptäcktes och beskrevs av forskare fristående från skogsindustrin.  
Forskare vid Naturgeografiska institutionen vid Lunds universitet var först med att 
beskriva detta.  
 

- Punkt 8.2 
Bra. Viktigt dock att denna forskning är inriktad mot hur ett verkligt ekologiskt och 
socialt skogsbruk ska bedrivas, inte mot att hitta argument för fortsatt kalhyggesbruk 
som mycket av dagen forskning som finansieras av skogsindustrin. 
 

- Punkt 8.3 
Instämmer, mycket bra för att öka det långsiktiga kollagret i byggnader. 
 

- Punkt 8.4 
Problematiskt. Att hugga värdefull skog för att bygga vindkraftsparker är inte 
hållbart. Det måste göras en noggrann utvärdering av vilka marker som är lämpliga. 
Där sådana finns är det naturligtvis utmärkt att utnyttja dessa för produktion av 
förnybar el. 
Punkten bör således preciseras. 
 

- Punkt 8.5 
Bra. 
 

- Punkt 8.6 
Bra. 
 



- Punkt 8.7 
Skog som får stå och växa utan att slutavverkas är rätt bra på att ta tillvara sin egen 
produktionspotential, förutsatt att man undviker och förebygger onödiga störningar, 
Artificiella åtgärder som exempelvis gödsling som skogsindustrin diskuterar som en 
åtgärd ska inte användas av miljömässiga och ekologiska skäl. Gödsling slår bland 
annat ut skogens egna kvävefixerande arter.   
När man talar om balans mellan olika värden i skogsbruket brukar det utgå från 
uppfattningen att kalhyggesbruket ger mest kolinlagring (vilket är fel) och mest 
lönsamt (högst tveksamt), vilket ska vägas mot dess negativa effekter på övriga 
värden. Vid tillämpning av ett naturnära kontinuitetsskogsbruk tillvaratas samtliga 
värden samtidigt som kol kontinuerligt och långsiktigt inlagras.  
I en brukad skog uppstår dock en brist på naturliga substrat, t.ex. gammal grov 
stående och liggande död ved med flera substrat och livsmiljöer för skogens hotade 
arter. Därför behöver åtminstone 30% av skogen avsättas för fri utveckling för all 
framtid, enligt de normer som tagits fram inom modern bevarandebiologisk forskning 
och arbetet med FN:s konvention för biologisk mångfald.  
Vi anser därför att formuleringarna i punkten är tveeggade och att den bör 
omformuleras. 
 

- Punkt 8.8 
Som vi visat på ovan så är den mest effektiva åtgärden för klimatanpassning att sluta 
med kalhyggesbruket. En flerskiktad skog med olika trädslag har störst 
förutsättningar att motstå och anpassa sig till klimatförändringarna. 
 

Punkt 8.9 
En grundläggande kunskap om hur markförvaltning och skogsbruk påverkar samiska 
näringar finns redan, i varje fall tillräckligt för att börja vidta den omställning av 
skogsbruket som erfordras. Det i grunden skadliga trakthyggesbruket kan inte 
anpassas till att bli hållbart. Det behöver ersättas av kontinuitetsskogsbruk på hela 
skogsbruksarealen, då finns möjligheter till renbetet att fortleva långsiktigt. 
Det viktigaste är naturligtvis att låta gammelskogen vara.  
 
 
Avslutningsvis är det viktigt att färdplanen innehåller tydliga skrivningar som leder till 
en omställning av kyrkans (egendomsförvaltningarnas) skogsbruk till skydd av 30% av 
skogen och till naturnära kontinuitetsskogsbruk på den övriga, brukade skogen. 
Otydliga skrivningar med svävande mål skulle förspilla denna möjlighet att en gång 
för alla uppnå ett hållbart skogsbruk för kyrkan. Egendomsförvaltningarnas historia 
av skogsbruk sträcker sig från omdebatterad giftbesprutning av ungskogar med 
hormoslyr under 70-talet, fram till dagens förödelse av renbetesmark.Det är dags att 
sätta ner foten genom att tydligt definiera en omställning bort från 
trakthyggesbruket till ett hållbart kontinuitetsskogsbruk.  


